
2014D17081 Lijst van vragen 

De vaste commissie voor Defensie heeft een aantal vragen voorgelegd 
aan de Minister van Defensie over de brief d.d. 10 april 2014 (Kamerstuk 
26 488, nr. 344) over het jaarlijkse voortgangsrapport van het Amerikaanse 
Government Accountability Office (GAO) over het F-35 programma, dat is 
gepubliceerd in Kamerstuk 26 488, nr. 342. 

De voorzitter van de commissie, 
Ten Broeke 

De adjunct-griffier van de commissie, 
Mittendorff 
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Nr Vraag 

1 Kunt u aangeven of Nederland, bij de huidige stand van zaken, nog 
in staat is om binnen het beschikbare budget over te gaan tot de 
aanschaf van in totaal 37 F-35 toestellen? 

2 In hoeverre zijn de ramingen van de Minister van Economische 
Zaken en de Nederlandse industrie, die uitgaan van een totale 
productie van 4.500 F-35 toestellen over de gehele productieperi-
ode, nog reëel? 

3 Kunt u aangeven of het haalbaar is om de geformuleerde doelstel-
ling van 83,4 miljoen dollar voor de F-35A variant nog met 41,4 
miljoen dollar te laten dalen? 

4 Komen de (eventuele) hogere ontwikkelings- en concurrencykosten 
van de block 2B software bovenop de huidige concurrencykosten? 

5 Wat zijn de mogelijke gevolgen van een vertraging in de ontwikke-
ling van het softwaresysteem Autonomic Logistics Information 
System (ALIS)? Welke risico- en beheersmaatregelen zijn voorge-
steld om eventuele vertraging te voorkomen? 

6 Kunt u aangeven welke maatregelen het Joint Program Office (JPO) 
heeft genomen om de vertraging van de softwareontwikkeling te 
beperken of voorkomen? 

7 Welke maatregelen heeft het JPO genomen om verdere vertraging 
in de software-ontwikkeling te beperken of voorkomen? Wat zijn de 
bijkomende kosten van deze maatregelen? Op welke wijze zullen 
deze bijkomende kosten worden doorberekend? 

8 Leiden de problemen rond de ontwikkeling van de software voor de 
F-35 tot verminderde operationele capaciteiten? Zo ja, waar bestaan 
deze tekortkomingen dan uit? 

9 Welke redenen heeft u om er zo zeker van te zijn dat een mogelijke 
vertraging in de ontwikkeling en het testen van software kan 
worden opgevangen? 

10 Kunt u een tijdsplanning leveren, waaruit blijkt dat een eventuele 
vertraging in de ontwikkeling en het testen van het softwarepro-
gramma kan worden opgevangen? 

11 Welke initiatieven heeft het JPO genomen om de exploitatiekosten 
te verlagen? 

12 Kunt u aangeven hoeveel de kosten voor Nederland dalen als het 
JPO er in slaagt de kosten te verlagen? 

13 Kunt u toelichten waarom er jaarlijks meer toestellen worden 
geproduceerd ten opzichte van de voorgaande jaren? Indien dit niet 
geval is, waarom niet? 

14 Zijn in de beoogde daling van de stukprijs in 2019 met 41,1 miljoen 
dollar ook de concurrencykosten meegenomen? 

15 Wat zijn de gevolgen voor de aantallen aan te schaffen Nederlandse 
toestellen wanneer de operationele kosten onvoldoende verlaagd 
kunnen worden, gelet op de mening van het Government Accoun-
tability Office (GAO) van de Verenigde Staten (VS) dat deze maar 
ten dele beïnvloedbaar zijn te verlagen (deels vanwege kosten die 
buiten het programmabereik liggen en deels omdat de mogelijkhe-
den tot het verbeteren van de bedrijfszekerheid van de toestellen 
beperkt zijn)? Op welk moment verwacht u hierover duidelijkheid? 
Is dat voordat of nadat Nederland overgaat tot de aanschaf van de 
F-35? Indien er pas duidelijkheid over de exploitatiekosten kan zijn 
na de aanschaf van de Nederlandse F-35 toestellen, welke 
mogelijkheden heeft Nederland dan? 

16 Is het juist dat de F-35 toestellen, die voor de operationele eenheid 
van het US Marine Corps bestemd zijn, beperkt zullen zijn in hun 
operationele mogelijkheden? 
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17 Kunt u verklaren waarop u de hoop baseert dat stuksprijzen voor de 
F-35 op de lange termijn stabiel blijven, ondanks dat partnerlanden 
als de VS en Italië worstelen met de aanschaf en de kans aanzienlijk 
is dat onder meer deze partnerlanden overgaan tot een lager 
bestelaantal? 

18 Wat zijn de gevolgen voor Nederland als het JPO er niet in slaag de 
kosten te verlagen zoals nu beoogt? 

19 Wat zijn de gevolgen, als de verwachting dat in de periode 
2020–2025 de gezamenlijke bestelaantallen niet groot genoeg zijn 
om de stuksprijzen stabiel te houden uitkomt? Welke rol spelen de 
concurrencykosten in deze periode? 

20 Wat is het benodigde aantal gezamenlijke bestelaantallen om de 
stuksprijzen in de periode 2010–2015 stabiel te houden? Betreft het 
hier dan de verlaagde stukprijs van 83,4 miljoen dollar voor de 
F-35A variant? 

21 Gaat u bij de financiële inpasbaarheid van 37 F-35 toestellen uit van 
de huidige verwachte exploitatiekosten of van de gewenste 
exploitatiekosten? 

22 Welke consequenties zijn er voor Nederland, inclusief de Neder-
landse industrie en het aantal tegenorders, indien de stuksprijzen 
voor de F-35, zoals door de Minister van Defensie van de VS ten 
doel gesteld, niet zal worden gehaald? 

23 Welke consequenties verbindt u er aan dat het GAO stelt dat het 
nog een uitdaging zal worden om de ten doel gestelde stuksprijzen 
voor de F-35 te halen? 

24 Hoe verhoudt de Nederlandse stuksprijs voor de F-35 zich tot de 
stuksprijs voor de F-35 in de VS en de daar beoogde verlaging van 
de stuksprijs?
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